
محقق�ان ي�ك ش�ركت دانش بني�ان ب�راي 
نخستين بار موفق به توليد بيوپليمر»زانتان« 
ش�دند. اين ماده مه�م ش�يميايي در صنايع 
نفت�ي، صنايع غذاي�ي، صنايع داروس�ازي و 
هف�ت صنع�ت مه�م ديگ�ر كاربرد بس�يار 
زي�ادي دارد. اين محص�ول مه�م تاكنون از 
چن�د كش�ور انگشت ش�مار و با مش�كلات 
زي�اد وارد كش�ور مي ش�د. ح�الا ديگ�ر 
ني�ازي ب�ه واردات ب�ا هزين�ه ب�الا نيس�ت. 

بيوپليم��ر زانت��ان يك م��اده ش��يميايي مهم 
صنعتي اس��ت كه توس��ط نوعي باكتري به نام 
گزانتومون��اس توليد مي ش��ود. در دهه 1960 
تحقيقات گسترده اي توسط چندين آزمايشگاه 
صنعتي براي توليد اين محصول انجام شد و در 
نهايت ش��ركت Kelco در كاليفرنيا، در س��ال 
1961 اين ماده ش��يميايي را به صورت تجاري 

توليد و روانه بازار كرد. 
 ايران چهارمين توليد كننده در جهان

زانتان در صنايع مهمي كاربرد دارد كه ش��امل 
صنايع بالادس��تي صنعت نفت، صنايع غذايي، 
بهداش��تي و آرايش��ي، دارو س��ازي، رنگ هاي 

ساختماني، لعاب و سراميك، نساجي، سراميك، 
كشاورزي و راه سازي و معدن مي شوند. 

در اهميت كاري كه محققان كشور با بومي سازي 
اين محصول انجام داده اند، همين بس كه در حال 
حاضر توليد كنندگان اصلي زانت��ان عبارتند از 
شركت هاي Merck و Pfizer )همان توليد كننده 
معروف داروي كرون��ا و يكي از غول هاي صنعت 
 Rhone داروس��ازي( در امريكا، ش��ركت هاي
Poulenc و Sanofi- Elf در فرانس��ه و شركت 
Jungbunzlauer در اتريش.  پليمر زنجيره اي 
از اتم هاي هيدروژن و كربن اس��ت كه به دو نوع 
مصنوعي و طبيعي تقسيم مي شود. بيوپليمرها از 
نوع طبيعی هستند كه كاربرد هاي مهمي دارند. 
مثلًا به م��واد ديگري اضافه مي ش��وند تا فاصله 
مولكولي را افزايش دهن��د و در نتيجه از همين 
كاربرد محصولات مهمي مثل س��يمان، برخي 

داروها و رنگ هاي صنعتي توليد مي شوند. 
 در راستاي تبديل ش�دن به بزرگ ترين 

صادر كننده آسيا
توليد كنن��ده اي��ن محصول با ارزش، مؤسس��ه 
دانش بنيان » گام تك پژوهش« اس��ت كه براي 
توليد صنعت��ي بيوپليمرهاي مختلف در س��ال 

1378 تأسيس ش��د. اين مؤسس��ه كه در شهر 
تبريز واقع است، در سال 1384 با كمك محققان 
دانش��گاه تبريز توليد موفقيت آميز يكس��ري از 
بيوپليمرهاي مهم را به صورت پايلوت و آزمايشي 

آغاز كرد. 
طراحي و ساخت كليه ماشين آلات و تجهيزات 
فرآيندهاي توليد تا تخليص بيوپليمرها مبتني 
بر دانش بوم��ي در اي��ن دانش بني��ان با همت 
پژوهشگران و صنعتگران در داخل كشور انجام 
گرفت. پس از فراز و فرودهاي تحقيق و توس��عه 
در خصوص اين تجهيزات، چندين فاز مربوط به 
توليد اين ماشين آلات هم در اين دانش بنيان با 

موفقيت راه اندازي شد. 
اكنون اين مؤسس��ه علمي يك��ي از واحدهاي 
مطرح صنعت بيوتكنولوژي ميكروبي در سطح 
كش��ور اس��ت و در نظر دارد علاوه ب��ر زانتان، 
توليدات خود را ب��ه انواع��ي از محصولات ويژه 
بيوتكنول��وژي متكي بر بيوپليمرها گس��ترش 
دهد. چشم انداز اين مؤسسه هم تبديل شدن به 
بزرگ ترين توليد كننده و صادر كننده محصولات 
بيوتكنولوژي در آسيا مبتني بر دانش و فناوري 

ايراني است. 

 كمك به افزايش توليد نفت
مدير عامل ش��ركت گام تك پژوه��ش تبريز در 
گفت وگو ب��ا تارنماي معاونت علم��ي و فناوري 
رياست جمهوري با بيان اينكه زانتان در صنايع 
مختلفي كاربرد دارد، گفت: زانتان گام يك پلي 
ساكاريد طبيعي )يك ماده سلولز( و يك بيوپليمر 
مهم صنعتي به شمار مي آيد كه به شكل پودري 

سفيد متمايل به كرم است. 
از اين محصول به عنوان غليظ كننده، قوام دهنده، 
پايداركننده، استابلايزر و امولسيفاير و مواردي از 
اين دست در صنايع مختلف مانند نفت، غذايي، 
بهداشتي و آرايشي، كش��اورزي و حتي دفاعي 

استفاده مي شود. 
مجتبي بدري افزود: اين ماده در برابر نيروهاي 
الكترواس��تاتيكي)بارهاي الكتريك��ي س��اكن 
كه در هم��ه محيط هاي صنعتي وج��ود دارند( 
عكس العملي نشان مي دهد كه پلي ساكاريت هاي 
ديگر )نمونه هاي ديگ��ري از بيوپليمرها( آن را 
ندارند، همين امر باعث شده تا ارزش اين محصول 
در صنايع نفتي بس��يار بالا باش��د. اين محصول 
به  واس��طه داش��تن ويژگي هايي ذاتي اش قادر 
است  ويس��كوزيته مواد را بالا ببرد و طعم، قوام، 
ماندگاري و بافت آنها را بهبود بخش��د. اين ماده 
به فرآورده هاي غذايي كمك مي كند تا در دما و 
سطوح اسيدي يا بازي مختلف مقاومت كنند و 

پايداري بهتري داشته باشند. 
مدير عامل ش��ركت گام تك پژوه��ش تبريز با 
اش��اره به اينكه معاونت علمي و فناوري رياست 
جمه��وري حمايت هاي خوبي از ش��ركت هاي 
دانش بنيان داشته است، عنوان كرد: با توجه به 
ش��رايط كنوني معاونت علمي و فناوري رياست 
جمهوري توانسته اقدامات بزرگي انجام دهد. به 
طور نمونه در صنعت نفت، از زانتان به مقدار زياد 
براي غليظ شدن گل حفاري استفاده مي شود. 
اين ماده مهم و لازم در حفاري را به سطح زمين 
منتقل مي كنند تا توليد نفت بيشتر شود. در حال 
حاضر بيش از 150 نفر در اين شركت مشغول به 
فعاليت هستند و همچنين اين محصول مانع از 
خروج ارز در كشور شده اس��ت. اين ماده داراي 
كيفيت مناسبي نس��بت به رقباي خارجي خود 
است و توانسته ايم آن را كاملًا بومي سازي كنيم. 
گفتني است در صنايع آرايشي و بهداشتي اين 
ماده باعث ش��ده تا محصولات بهداش��تي قوام 
و غلظت مناس��بي پيدا كنند و در عين حال به  
راحتي از ظرف خود خارج گردند. بيوپليمر زانتان 
در توليد فرآورده هاي آرايش��ي و بهداشتي مثل 
خميردندان، انواع كرم، لوسيون بدن، شامپو، ژل 

مو و موارد ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد. 
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رئيسي: وزير بهداشت براي اجراي نسخه نويسي الكترونيكي همكاري كند 

وزارت بهداشت مخالف شفافیت در نسخه نويسي 

توليد مهم ترين »بيوپليمر« صنعتي در ايران
محققان كشورمان موفق به توليد »زانتان« شدند كه در 10 صنعت مهم نقشي اساسي دارد و تاكنون از خارج وارد مي شد

رئيس جمه�ور ب�ا 

زهرا چيذري 
درخواست وزارت   گزارش  2

بهداشت، درمان و 
آموزش پزشكي براي اس�تمهال و توقف شش 
ماهه طرح نسخه نويس�ي الكترونيك مخالفت 
كرد. 12 آبان ماه بود كه بهرام عين اللهي، وزير 
بهداش�ت با ارس�ال نامه  اي به رئيس جمهور به 
موانع نسخه نويس�ي الكترونيك اشاره كرده و 
براي تأمي�ن زيرس�اخت هاي لازم براي اجراي 
تكاليف قانون�ي وزارت بهداش�ت در اين طرح 
خواس�تار توقف اين طرح و مهلتي شش ماهه 
براي اجراي نسخه نويسي الكترونيك شد. مدير 
عامل سازمان بيمه سلامت ايران هم مانند وزير 
بهداشت خواستار تمديد مهلت اجراي تبصره 
1۷ قانون بودجه س�ال 1۴00 شده بود. بر اساس 
تبص�ره 1۷ قانون بودج�ه س�ال 1۴00، تمامی 
ش�ركت هاي دارويي و تجهي�زات و ملزومات 
پزشكي و عرضه كنندگان كالا هاي سلامت محور 
مكلفن�د در چارچوب ضوابط ابلاغي از س�وي 
س�ازمان غذا و دارو نس�بت به تكميل و اتصال 
سامانه هاي خود به سامانه پايش )كنترل( اصالت 
و رهگيري دارو اقدام كنند؛ طرحي كه علاوه بر 
كاهش هزينه ها و ضابطه من�د كردن تجويزها، 
شفافيت را در نظام سلامت به ارمغان مي آورد و 
حتي پيگيري ه�اي حقوقي رون�د درمان را در 
صورت وقوع خطاها و قصور پزش�كي آس�انتر 
مي كند، اما انگار اين شفافيت، منافع برخي را به 
خطر مي اندازد و به همين خاطر هم به دنبال فرار 
از اجراي طرح نسخه نويسي الكترونيك هستند. 
روز گذشته اما رئيس جمهور با درخواست توقف 
و مهل�ت ش�ش ماه�ه ب�راي نسخه نويس�ي 
الكترونيكي مخالفت و خطاب به وزير اعلام كرد 
كه ب�راي اج�راي اي�ن ط�رح هم�كاري كند. 

نسخه نويسي الكترونيك بخش مهمي از پرونده 
الكترونيك سلامت محسوب مي شود كه علاوه 
بر حذف دفترچه ه��اي بيمه و نس��خ كاغذي و 
صرفه جويي در هزينه ها از اي��ن طريق، كاهش 
اش��تباهات نس��خه خواني، جلوگيري از خروج 
داروها از شبكه سلامت و سر درآوردن از بازار آزاد 
و ثبت و قابل پيگيري بودن دستورات پزشكي و 
شفافيت و حتي قابليت پيگرد حقوقي قصورات 

احتمالي را هم فراهم مي كند. ولي شايد همين 
شفافيتي كه در س��ايه نسخه نويسي الكترونيك 
حاصل مي شود موجب شده تا مقاومت هايي براي 
تدارك زيرساخت ها و در نتيجه اجراي اين طرح 
وجود داشته باشد. اين مقاومت ها از يك سو موجب 
سرگرداني مردم و بيماراني شده كه پزشكان هنوز 
برايشان نسخه هاي كاغذي مي پيچند و مجبورند 
خدمات سلامت را به صورت آزاد دريافت كنند. 
ماجرايي كه چندي پيش »جوان« در گزارش��ي 
ميداني با تيتر» نسخه دس��تنويس پزشك آزاد 
حساب مي ش��ود!« به آن پرداخت. همين آماده 
نبودن زيرس��اخت ها هم بهانه اي به دست وزير 
بهداشت و رئيس سازمان بيمه سلامت داد تا در 
نامه اي از رئيس جمهور خواستار توقف شش ماهه 
اجراي طرح نسخه نويسي الكترونيك شود، اما روز 
گذشته سيد ابراهيم رئيسي با درخواست وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي براي استمهال 
و توقف شش ماهه طرح نسخه نويسي الكترونيك 
مخالفت و خطاب ب��ه وزير اعلام ك��رد كه براي 

اجراي اين طرح همكاري كند. 
  شفافيت، مستند سازي و قابليت پيگيري 

حقوقي 
علي اعظم سلگي، كارشناس مسئول بهداشت و 
سلامت در دانشگاه تهران در گفت وگو با »جوان« 
مي گويد: » بح��ث پرونده الكترونيك س��لامت 

و همچنين نسخه نويس��ي الكترونيك يكي از 
مباحث مهم در س��اختار نظام س��لامت است، 
اما به دو دليل يكي فراهم نبودن زيرساخت ها 
و ديگري لزوم اجراي هم زم��ان و اتصال مراكز 
مختلف به اين سامانه تاكنون شاهد اجراي كامل 

اين طرح نبوده ايم.«
از نگاه اين كارشناس نسخه نويسي الكترونيك و 
پرونده الكترونيك سلامت مزاياي فراواني دارد و 
بسياري از مش��كلات حوزه درمان و تشخيص را 
برطرف خواهد كرد و مستنداتي را فراهم خواهد 
كرد تا در چالش هاي پيش رو قابليت پيگرد قانوني 
و حقوقي هم وجود داش��ته باشد. اين طرح براي 
بيمار هم مزاياي فرواني دارد و تعداد مراجعات، 
بيماري هاي يك فرد، تجويزها و خلاصه وضعيت 
سلامت فرد را يكجا گرد آوري مي كند. همچنين 
براي نظام س��لامت ه��م مي توان��د از داده هايي 
كه ب��ه صورت متمرك��ز در يكجا ارائه مي ش��ود 
نيازسنجي ها و پژوهش هاي كيفي و كمي را انجام 
دهد. س��لگي مي افزايد: »احتمال زيادي وجود 
دارد كه نظام درماني و پزشكي به دليل شفافيت 
ساختارها و قابليت پيگيري هاي حقوقي چندان با 
اجراي اين طرح موافق نباشد. در عين حال ممكن 
است مسائل بودجه اي هم در اين زمينه تأثيرگذار 
باشد و بايد بپذيريم كه يك سرمايه گذاري اوليه 
براي زيرساخت هاي فناوري اطلاعات انجام دهيم 

و اين به روزرسانی تكنولوژي هاي تأمين سلامت 
مي تواند كمك زيادي كند و كمك كند يك نظام 
جامع سلامت را پياده سازي كنيم، اما سال هاست 

اين كار روي زمين مانده است.«
اين كارش��ناس همچني��ن به زيرس��اخت هاي 
فناوري اطلاعات و پرس��نلي كه بايد مسئوليت 
ثبت داده ها را بر عهده بگيرند، اش��اره می كند و 
آن را  از ديگر موانع اجراي اين طرح بر مي شمرد 
و مي افزايد:  »بايد زيرساخت پايه اي اين طرح هم 
فراهم باشد و بتواند به صورت يكپارچه با اتصال 
تمام بخش ها و بيمارس��تان ها و س��اختارهاي 
س��لامت چه دولتي و چه خصوص��ي، داروخانه 
و آزمايش��گاه ها به يكديگر و به صورت آنلاين و 
آفلاين پاسخگوي كار باش��ند، در كل منافع اين 

طرح بسيار زياد است.«
سلگي با اش��اره به مخالفت رئيس جمهور با وزير 
بهداشت در خصوص توقف شش ماهه اين طرح 
اين ماجرا را به عنوان گامي براي كمك و تسريع 
اين طرح دانس��ت و افزود: » همه كارشناس��ان 
سلامت به دنبال اجراي اين طرح هستند و حالا 
با اين مخالفت رئيس جمهور با توقف طرح، اميد 

می رود زمينه های اجرای آن تسريع شود.«
  شائبه نبود اراده در وزارت بهداشت براي 

تحقق اين طرح
داري��وش چيوايي، كارش��ناس ح��وزه مديريت 
سلامت هم معتقد اس��ت عملياتي شدن نسخه 
الكترونيك در بيمه تأمين اجتماعي نشان مي دهد 
كه ظرفيت هاي لازم براي تكميل اين پروژه وجود 
دارد.  به گفته وي افزايش كيفيت خدمات، افزايش 
اثربخش��ي و كاهش هزينه هاي درمان از جمله 
مزاياي اجراي اين طرح است و موكول كردن اين 
اتفاق به آينده، شائبه نبود اراده در وزارت بهداشت 

براي تحقق اين طرح را تقويت مي كند. 
اين كارشناس حوزه س��لامت درباره دلايل عدم 
همكاري برخي پزشكان در طرح نسخه الكترونيك 
مي گويد: » دليل اصلي تأخير در اجراي اين طرح 
مشكل تعارض منافع و قانونگذاري نامناسب است. 
قانونگذار بايد اولاً، همگان را آگاه كند كه تحقق 
پرونده الكترونيك در راس��تاي منافع سيس��تم 
سلامت كشور است و ثانياً، ضمانت اجرايي كافي 
براي آن در نظر بگيرد تا با متخلفان برخورد جدي 

صورت بگيرد.«

  مدير عامل شركت واحد اتوبوس��راني تهران با اشاره به اينكه سهم 
ناوگان اتوبوسراني در آلودگي هواي تهران كمتر از ۲ درصد است، گفت: 

نيمي از ناوگان اتوبوسراني تهران گازسوز است. 
  سرپرست اورژانس تهران گفت: جلو و عقب آمبولانس هاي اورژانس 
دوربين نصب مي شود و طبق برنامه تا س��ال 1401 اين برنامه محقق 
خواهد شد. همچنين مي خواهيم با پليس راهور هماهنگ باشيم تا با 
خودروهايي كه از عقب به دنبال اورژانس راه مي افتند و با خودروهايي 
كه مي توانند اما از جلو به اورژانس راه نمي دهند برخورد شود. در اينجا 

ما با جان مردم سر و كار داريم. 
  رئيس سازمان نوس��ازي، توسعه و تجهيز مدارس كش��وربا بيان اينكه 
در س��ال هاي پس از پيروزي انقلاب اس��لامي و به ويژه چندس��ال اخير 
اقدامات مثبتي در امر مدرسه سازي روي داده است، افزود: اگرچه جمعيت 
دانش آموزي كشور در اين بازه زماني رشد فزاينده داشته است، اما افزايش 
3/5 برابري سرانه فضاي آموزشي كشور، در واقع بدين معناست كه سرعت 
ساخت و ساز مدارس نسبت به رقم افزايش جمعيت نيز پيشي گرفته است. 
 رئيس كميته گردشگري شوراي ش��هر تهران با اشاره به مشكلات 
بوستان آبك گفت: بوستان آبك در منطقه يك مستعد تبديل شدن به 
هرندي دوم است. اينجا مشكل تأمين نور و امنيت دارد و به همين علت 

شهروندان راغب به حضور در اين بوستان زيبا نيستند. 

يك متقلب در تهران غرب
 حقوق درس مي دهد!

يكي از اعضاي كانون وكلا كه دانش�گاه آزاد بابت تقلب در آزمون 
دكتري وي را به مراجع انتظامي معرفي كرده بود، حالا با حمايت هاي 
خاص به تدريس حقوق در واحد غرب دانشگاه آزاد مشغول است. 
در يكي از قانون شكني هاي علني اعضاي هيئت مديره كانون هاي وكلاي 
دادگستري، يكي از نواب رئيس سابق كانون وكلاي دادگستري مركز 
كه در مقطع دكتري دانش��گاه آزاد واحد الكترونيكي پذيرفته ش��ده، 
فردي ديگر را به جاي خود به آزمون زبان دكتري دانشگاه فرستاده بود! 
البته اين اتفاق ناگوار با هوشياري مسئولان دانشگاه مواجه و فرد خاطي 
شناسايي و به هيئت رسيدگي به تخلفات معرفي شد. »جوان« چندي 
پيش اين موضوع را رسانه اي كرده بود.  حالا همين فرد كه خود دانشگاه 
آزاد تقلب بزرگ وي را در مقطع دكت��ري تأييد كرده و برايش پرونده 
قضايي و انضباطي تشكيل داده بود، با حمايت هاي خاصي به تدريس 

حقوق در واحد غرب دانشگاه آزاد مشغول است. 
نكته جال��ب آنكه پس از افش��اگري هاي مس��تند »ج��وان«، دادگاه 
عالي انتظامي قضات، عضو و نايب رئي��س هيئت مديره كانون وكلاي 
دادگستري مركز را از حضور و شركت در جلس��ات هيئت مديره اين 
كانون »تعليق« كرد، ام��ا وي اكنون و در س��ايه بي توجهي نهادهاي 
نظارتي و غفلت مديران دانشگاه آزاد، با چنين تخلفاتي به عنوان استاد 

حقوق مشغول تدريس است.
به رغم بهبود شرايط در دانش��گاه آزاد، هنوز برخي مديران مياني در 
اين دانشگاه بر خلاف سياست هاي كلي عمل كرده و بعضي گروه هاي 
آموزشي را عملًا به گعده هاي سياسي- جناحي تبديل كرده اند كه در 
آن تخلفاتي نظير تدريس فردي كه تقلبش اح��راز و به همين خاطر 
به مراج��ع ذي ربط هم معرفي شده اس��ت، به س��ادگي ناديده گرفته 
مي شود.  گفتني است رياست دانشگاه آزاد واحد تهران غرب بر عهده 
پروين دادانديش، همسر محمود واعظي، رئيس دفتر حسن روحاني، 
رئيس جمهور س��ابق اس��ت. پيرامون مدرك تحصيلي دادانديش نيز 

شائبه هايي در محافل مختلف مطرح است. 

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

حسین سروقامت

در عصر يخبندان بسياري از حيوانات يخ زدند و مردند!
خارپشت ها كه وخامت اوضاع را دريافتند، تصميم گرفتند دور 

هم جمع شده، از يكديگر محافظت كنند. 
آنها در كنار هم گرم بودند، ولي خارهايشان يكديگر را زخمي 
مي كرد. وقتي كه از يكديگر دور مي ش�دند، از سرما يخ زده  و 

مي مردند!
خارپش�ت ها در بد مخمصه اي افتاده بودند؛ ي�ا مجبور بودند 

خارهاي دوستان را تحمل كنند، يا نسلشان منقرض شود. 
آنها دريافتند كه گرماي وجود دوستان مهم تر است. زندگي با 
زخم هاي كوچكي كه همزيستي با نزديكان به وجود مي آورد، به 
مراتب بهتر از دور ماندن از خويشان و يخ زدن است و اينچنين 

بود كه آنان توانستند زنده بمانند. 
دوستان! عصر ما انسان ها عصر يخبندان نيست؟!

كداميك بهتر است؟ خارهاي هم را تحمل كنيم و ارتباط عميق 
قلبي داشته باشيم، يا از هم دور باش�يم و از سرماي بي مهري 

بميريم؟
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زيرساخت هاي ملي
 در دام فرونشست

مدير دفت�ر حفاظت آب و خاك س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت 
نسبت به قرار گرفتن خطوط نفت، گاز و آب در مسير فرونشست ها 
و خس�ارت هاي ج�دي ب�ه زير س�اخت هاي مل�ي هش�دار داد. 
مدير دفتر حفاظت آب و خاك س��ازمان حفاظت محيط زيست گفت: 
مسئله فرونشست زمين عمدتاً در دشت هاي فلات مركزي، يعني ناحيه 
مركزي ايران، جنوب البرز و شمال و شرق زاگرس رخ مي دهد كه عمده 
مصارف وابس��ته به منابع آب زيرزميني است. متأسفانه برداشت هاي 
غير اصولي و غيرمجاز از منابع آب زيرزميني باعث شده است كه تراز 
آب زيرزميني در آبخوان ها افت هاي نس��بتاً شديدي داشته باشند. به 
دنبال اين مسئله پديده فرونشست در نواحي مركزي ايران ما را تهديد 
مي كند و شهرهاي بزرگ مثل اصفهان، تهران و ديگر شهرهايي كه روي 

آبخوان هاي مهم كشور واقع شده اند در معرض اين خطر هستند. 
علي مريدي افزود: اگرچه خطر فرونشست شروع شده، اما به اين دليل 
كه به صورت دفعي است، متأسفانه هنوز جدي گرفته نشده است. اگر 
خداي نكرده روزي نشس��ت هاي غيرمتقارن داشته باشيم و بخشي از 
زمين به صورت فروچاله نشست كند، قطعاً خسارت هايي جدي به ما 
خواهد زد. خطوط نفت و گاز و آب و ديگر س��ازه هايي كه ساخته ايم، 
اگر در مسير فرونشس��ت ها قرار بگيرند، مشكلات جدي ايجاد خواهد 
شد و زماني هم كه اتفاق بيفتد دير است و كاري نمي شود كرد؛ يعني 
اگر فرونشست اتفاق بيفتد، علاوه بر خسارت هايي كه به سازه ها وارد 
مي شود، عملًا آن دشت غيرقابل بازگشت نيز خواهد شد، زيرا ظرفيت 

ذخيره آب در داخل خودش را از دست مي دهد. 
 وي با اشاره به دليل اصلي اين پديده گفت: تكليف چاه هاي غيرمجاز 
مشخص است و حفر آنها بدون اجازه وزارت نيرو و نظارت آن بوده است. 
قطعاً بايد اين چاه ها پر و از مدار خارج ش��وند. در كن��ار آن چاه هايي 
هم كه مجاز هستند، ممكن اس��ت بهره برداري مطابق با ميزان مجاز 
پروانه ش��ان نداشته باش��ند كه باعث شده اس��ت به مرور س��طح آب 
زيرزميني در بسياري از شهرهاي كشورمان مانند دشت تهران كرج، 
دشت هاي استان هاي اصفهان، كرمان و خراسان رضوي و دشت هاي 
مركزي ايران همگي با افت ش��ديد مواجه ش��وند. نگراني ما اين است 
اگر ش��رايط زمين شناسي اين دش��ت ها به گونه اي باشد كه پتانسيل 
فرونشست به صورت غيرمتقارن نيز داشته باشند، خسارت هاي جدي 

به زيرساخت هاي كشور وارد كنند. 
وي گفت: واقعيت اين اس��ت كه بالغ بر يك دهه و حتي بيش��تر از آن 
كارشناس��ان و متخصصان آب نس��بت به اين موضوع هشدار داده اند. 
حتي طرحي تحت عنوان تعادل بخش��ي آبخوان ه��ا داريم كه متولي 
آن وزارت نيرو است و هدفش هم اين است مصارف آب در دشت هاي 
كشور را مديريت كنيم و جلوي كاهش تراز آب زيرزميني و به تبع آن 

فرونشست را بگيريم. 
مريدي اظهار كرد: در كنار آن هم تقريباً مي ش��ود گفت در دو يا س��ه 
برنامه اخير يعني برنامه پنجم و ششم، مسئله تعادل بخشي آبخوان ها 
و كاهش مصارف تا حتي 10 ميليارد متر مكعب هم مطرح شده است، اما 

هدف ها و برنامه هايي كه گذاشتيم تحقق پيدا نكرده است. 
وي گفت: مسئله آب هاي زيرزميني و فرونشس��ت يكي از مهمترين 
بحران هايي اس��ت كه ما را تهديد مي كند و اگر از وضعيت حفاظت و 
صيانت نكنيم، دش��ت هايي كه تمدن هاي مختلف در آن طي هزاران 
سال ش��كل گرفته اند، عملًا نابود خواهد شد؛ اين موضوع يك شعار يا 

بزرگنمايي نيست. 

 آغاز پاكسازي 7 منطقه پايتخت
 از معتادان متجاهر 

شهردار تهران اعلام كرده در گام اول جمع آوري معتادان متجاهر، 
تعيين تكليف خانه هاي پلاك قرمز و پاتوق هايي مانند دره فرحزاد و 
مناطقي مانند 2- ۴ - ۵ – 12- 1۵- 1۶- 1۹ مد نظر قرار گرفته است. 
ش��هردار تهران در جلسه بررس��ي آس��يب ها و معضلات اجتماعي با 
محوريت جمع آوري معتادان متجاهر گفت: جمع آوري معتادان متجاهر 
از سطح شهر امري بزرگ است. دس��تگاه هايي مانند ناجا، بهزيستي و 

استانداري در كنار شهرداري به اين وضوع ورود پيدا كرده اند. 
عليرضا زاكان��ي افزود: حل معضلات اجتماع��ي صورت هاي مختلفي 
دارد كه يكي از آن پروژه ها تطهير چهره شهر از معتادان متجاهر، افراد 
زباله گرد و تكدي گر اس��ت.   زاكاني افزود: ب��راي حل معضل معتادان 
متجاهر اقدام هاي بسياري انجام شده است و دستگاه هاي ديگر نيز در 
اين زمينه مسئول هستند، اما بزرگ بودن كار موجب شده است همواره 
بخشي از كار روي زمين بماند.  شهردار تهران با بيان اينكه مهم ترين 
مشكل در جمع آوري معتادان قبول مسئوليت آن است، گفت: براي حل 
اين مشكل قرارگاهي با مجموعه هاي مختلف شكل گرفت كه جلسات 
آن هفتگي برگزار مي شود تا مسائل كلان و بين بخشي هماهنگ شود. 
زاكاني تأكيد كرد: گام اول جمع آوري معتادان متجاهر، تعيين تكليف 
خانه هاي پلاك قرمز و پاتوق هايي مانن��د دره فرحزاد و مناطقي مانند 
۲، 16، 15 و 1۲ اس��ت.  ش��هردار تهران با تأكيد مجدد بر اين نكته كه 
در جمع آوري معت��ادان متجاهر به فصل اجرا نزديك ش��ده ايم، افزود: 
بعد از جمع آوري معتادان متجاهر بايد درمان، س��م زدايي، اش��تغال و 
حرفه آموزي، هويت يابي و آش��نايي با خانواده انجام شود و دست يك 
معتاد متجاهر بعد از ترك بايد به يك دوس��ت و رفيق برسد كه نگذارد 
مجدد به اعتياد برگردد.  زاكاني با اشاره به اينكه مجموعه نيروي انتظامي 
بايد كمك كنند تا مناطق آلوده تطهير شوند و اين مرحله آغاز كار ماست، 
گفت: بعد از معتادان متجاهر وارد مقوله كودكان كار مي شويم كه مناطق 
بيش��تري از پايتخت را درگير مي كند، زيرا تكدي گ��ري و زباله گردي 
عمليات گسترده تري است كه زير ساخت هاي خدمات شهري بايد به 
گونه اي باشد تا شرايط براي اين دست از اقدام ها فراهم نباشد.  وي بيان 
كرد: معتادان متجاهر پس از جمع آوري بايد تكريم شوند و وارد مرحله اي 

شويم كه چند سال پاي آنها بنشينيم و با آنها كار كنيم. 

آغاز ثبت نام سفر به سوريه
ثبت ن�ام  آغ�از  از  زي�ارت  و  ح�ج  س�ازمان  رئي�س 
داد.  خب�ر  آين�ده  روز   10 ت�ا  س�وريه  ب�ه  س�فر 
عليرضا رشيديان، رئيس سازمان حج در خصوص اعزام زائران به سوريه 
گفت: طبق توافق صورت گرفته با طرف سوري سالانه 100 هزار نفر از 
مشتاقان زيارت به صورت محدود به سوريه اعزام مي شوند.  به گفته وي، 
با توجه به شرايط كشور سوريه سفرها به صورت رفت و برگشت هوايي 
انجام مي شود و اميدواريم در ماه آذر سفرها ش��روع شود و ثبت نام ها 
از طريق دفاتر زيارتي انجام مي ش��ود.  وي افزود: ظرف 10 روز آينده 
ثبت نام ها آغاز مي شود و ممكن است افراد به صورت انفرادي ثبت نام 
كنند، اما اعزام ها گروهي خواهد بود.  رئيس س��ازمان حج تأكيد كرد: 
پيش بيني ما اين اس��ت كه اعزام ها از تهران و شهرهاي اطراف باشد و 

مبدأ فرودگاه امام خميني )ره( خواهد بود.
---------------------------------------------------

شرايط حذف رشته و برنامه هاي درسي
كم طرفدار اعلام شد

مدي�ر كل دفت�ر برنامه ري�زي آم�وزش عال�ي وزارت عل�وم 
گف�ت: برنامه ه�اي درس�ي ك�ه رش�ته هاي آنه�ا در دوره 
كارشناس�ي ب�راي س�ه س�ال متوال�ي زي�ر حدنص�اب 10 
دانش�جو ثبت نام�ي داشته باش�ند، منس�وخ خواه�د ش�د. 
محمدرضا آهنچيان درباره حذف رشته هاي كم طرفدار در دانشگاه ها 
گفت: رشته هايي كه قرار است حذف شوند اول شناسايي شده و سپس 
در برنامه درسي اين رش��ته ها نيز اصطلاح منسوخ شده درج مي شود.  
وي اظهار داشت: همچنين در بحث گسترشي نيز وقتي درسي منسوخ 
شده باشد نمي توان گس��ترش آن را به دانش��گاه ها واگذار كرد. حذف 
رشته ها به طور حتم شامل 11 رشته اصلي مهندسي يا رشته هاي علوم 
اجتماعي مانند روانشناس��ي و جامعه شناسي نيست.  آهنچيان تأكيد 
كرد: اينها يك سري رشته هاي خاصي هس��تند كه در يك دوره زماني 
ايجاد شده است، اما كسي متقاضي آنها نبوده و تعداد صندلي مربوط به 
اين رشته ها روز به روز خالي تر شده و محكوم به حذف هستند.  مدير كل 
دفتر برنامه ريزي آموزش عالي وزارت علوم، تحقيقات و فناوري افزود: 
برنامه هاي درسي هم كه رشته هاي آنها در دوره كارشناسي دانشگاه هاي 
كشور براي سه سال متوالي زير حدنصاب 10 دانشجو ثبت نامي داشته 
باشند، منسوخ خواهد ش��د.  وي افزود: اين قاعده بر مبناي اين منطق 
گذاشته شده است كه تقاضامحوري، دليل اصلي تأسيس و فعال بودن 
يك برنامه است كه اگر براي آن، متقاضي وجود نداشته باشد، لزومي به 

پرداخت هزينه دولت براي حفظ آن رشته نيز مشاهده نمي شود.


